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Ja està tot a punt. Els torrons i els
caganers ja han envaït els carrers
de tot el país i els comerciants es
preparen per intentar millorar les
seves vendes i maquillar els re-
sultats dels últims mesos. I és que
durant el Nadal, el balanç de
vendes dels botiguers millora
considerablement. 

Des de la Confederació de
Comerç de Catalunya (CCC) s’es-
pera que durant aquesta cam-
panya de Nadal “s’incrementin les
vendes un 4% respecte a l’any
passat”, especialment en els sec-
tors de l’alimentació, de l’elec-
trònica i de la moda, entre altres. 

Miquel Àngel Fraile, secreta-
ri general de CCC, assegura a
aquesta publicació que “la situa-
ció de l’economia de les famílies
ha millorat”, i assenyala que “l’a-
tur s’ha reduït una mica, aspec-
te que provoca que enguany hi
hagi més consumidors poten-
cials”. A més, des de la CCC pre-
veuen que l’ocupació en el sector
augmenti entre un 2 i un 3%, el
que podria significar la creació de
prop de 6.000 llocs de treball. 

Aquestes esperances se su-
men a la lleugera millora dels re-
sultats de venda durant l’últim
semestre d’enguany, malgrat les
temperatures anormals i lleuge-
rament càlides de l’últim mes de
novembre, un fenomen que ha
perjudicat el sector de la moda,
que no ha pogut vendre gaire

roba de cara a aquesta tempora-
da d’hivern. 

IMPORTANT TRADICIONS
Durant el darrer cap de setmana
de novembre el sector es va su-
mar a la campanya del Black Fri-
dayo Divendres Negre, una tra-
dició anglosaxona importada du-
rant la qual el petit i gran comerç
ofereix descomptes d’entre el 20
i el 50%. “Estem en un món glo-
balitzat, i tot i que hem de refor-
çar les nostres tradicions, si amb
aquesta moda ajudem al fet que
es mogui el consum, benvingu-
da sigui”, afegeix Fraile. 

El comerç català frisa per
trencar la dinàmica de pèrdues
dels últims anys. “Veiem la llum
al final del túnel, però encara no
estem bé del tot”, conclou Fraile. 

» Els comerciants afronten la campanya de Nadal amb la previsió d’un augment de les vendes del 4%
» El Black Friday, o Divendres Negre, es comença a consolidar tant al petit com al gran comerç català

F. Javier Rodríguez
BARCELONA

REDACCIÓ4“Les vendes durant
el pont de la Constitució han es-
tat millors que les de l’any pas-
sat, i això ens crea molt bones ex-
pectatives de cara al global de la
campanya de Nadal”, explica a
aquesta publicació Vicenç Gasca,
president de la Fundació Barce-
lona Comerç. 

L’optimisme dels botiguers
barcelonins és palpable i, se-
gons Gasca, enguany es produi-
rà una millora dels resultats de
les vendes. “L’augment de la
facturació estarà en una forqui-
lla d’entre un 2 i un 4%”, augu-

ra Gasca, que també té esperan-
ces en què la campanya nada-
lenca 2014-2015 marqui un punt
d’inflexió en el panorama deso-
lador dels últims anys. 

Sobre l’avançament de les
vendes de la temporada, Gasca
posa com a exemple la campan-
ya de la fundació Avui comença
el Nadal, on els comerciants
barcelonins van premiar els seus
clients amb vals de descompte
per bescanviar a les compres
del mes de desembre. Segons
Gasca, l’acollida per part dels
clients va ser “molt bona”. 

La campanya de Nadal 
arrenca amb força a la ciutat

El sector comercial preveu un augment de la contractació d’entre el 2 i el 3%. Foto: Mercats BCN

L’hora de la veritat   
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Entrem a la recta final del
mandat. Se l’esperava tan
complicat aquest últim any?

M’esperava complicat el mandat
sencer, no només aquest últim
any. Evidentment, i sigui quina si-
gui la conjuntura, l’últim és un any
electoral i sempre hi ha més pres-
sió i més oposició, tant dels que es-
tan a dins de l’Ajuntament com dels
que estan a fora. Ara bé, en qual-
sevol cas està sent un mandat dur
però també molt intens i molt in-
teressant des del punt de vista de
la gestió de govern.

Si pogués tornar enrere, què fa-
ria diferent?
[Pensa] Sempre hi ha coses que fa-
ries diferent, perquè errare huma-
num est. Per tant, ho hem d’assumir.
Però jo estic satisfet de la feina que
globalment hem fet l’equip de go-
vern de Sants-Montjuïc durant
aquest mandat. En general, estic
content i crec que la majoria de les
coses, el 99%, les hauria fet igual.

Quin és l’1%, Can Vies? Amb la
perspectiva que dóna el temps,
s’ha gestionat bé aquest con-
flicte?
Jo crec que s’ha gestionat bé en ter-
mes generals i que hi ha hagut al-
guna errada puntual, evidentment,
però que obeeix a uns elements que
eren impredictibles. Però no només
vam errar l’Ajuntament, sinó també
gent de la societat civil que estava
involucrada en la gestió del conflicte
i que tampoc va preveure segons
quin tipus de conseqüències. Es pot
dir que potser no vam calcular
prou bé la magnitud de la respos-
ta de segons quins sectors socials,
no de Sants-Montjuïc ni tan sols de
la ciutat. Va ser una problemàtica
que es va expandir per tot el país i
més enllà de les nostres fronteres.

A nivell personal, com ho ha vis-
cut regidor?
Jo ho he viscut i ho visc, perquè és
un tema de present, amb molta in-
tensitat i a primera línia de trinxera.
No tothom ho ha viscut així. És un
tema que està a mitges i, per tant,
l’hem de continuar gestionant fins
al final de tot. Jo estic molt com-
promès amb què aquesta situació
acabi el millor possible. Personal-
ment, la part negativa ha tingut a
veure amb les amenaces, fins i tot
de mort, que he rebut, i el fet d’anar
parcialment protegit per la força pú-
blica. Aquesta és la part negativa, la
que més impacta, però la part de la
gestió política i social és una res-
ponsabilitat que tinc i hem d’a-
conseguir que això acabi bé. Parla-
ré amb tothom fins a l’últim segon
perquè així sigui.  Amb tothom qui
també vulgui parlar, és clar.

Canviant de tema, aquest man-
dat també serà recordat per l’a-
venç en les obres del calaix de les
vies...
Sí, perquè és una de les inversions
més importants i l’impacte territo-
rial que té i tindrà és molt gran: re-
genera un espai maltractat i casti-
gat durant anys. La transformació
serà espectacular i, a més, agrada
als veïns. És una gran notícia que,
després de tants anys, finalment els
ciutadans de la zona, les entitats i
el comerç puguin veure que s’ha so-
lucionat una problemàtica urba-
nística, social i econòmica tan im-
portant.

Una altra de les grans obres, la re-
forma de l’avinguda Paral·lel, ha

topat, en part, amb resistència
veïnal...
La reforma del Paral·lel és una obra
de ciutat, una prioritat de ciutat. Vo-
lem tornar a situar el Paral·lel com
un dels eixos principals de Barce-
lona. Dit això, jo valoro aquest pro-
jecte molt positivament, entre altres
coses perquè el primer que hem fet
és una cosa que feia anys que es de-
manava i que era urgent: el nou
col·lector. Per si mateix, això ja jus-
tifica la inversió. Un cop fet això, hem
ideat un projecte de transformació
molt important del Paral·lel. Hi ha
hagut resistències i queixes, sempre
n’hi ha. Però no és cert que no hà-
gim discutit el projecte amb els
veïns i les entitats. Hi ha hagut par-
ticipació intensa i enriquidora i n’hi
segueix havent.

Un altre dels grans temes ha es-
tat el turisme, sobretot al Poble-
sec. Ara es vol debatre quins són
els límits a nivell de ciutat. No arri-
ba tard aquest debat?
Jo crec que és bo que hi hagi un de-
bat sobre el turisme a la ciutat. Som
els primers interessats en què les co-
ses es facin bé i que els efectes ne-
gatius d’algun tipus de turisme es
puguin gestionar. El turisme, per si
mateix, és bo per a la ciutat. El que
és dolent són algunes manifesta-
cions puntuals d’algun tipus de tu-
risme en algun espai concret de la
ciutat . I aquestes són les situacions
que cal reconduir. Dit això, en el cas
de determinats usos intensius d’al-
gunes zones del Poble-sec, nosaltres
ja ens hem posat a treballar per co-
rregir-ho. Hi ha gent que diu que arri-
bem tard, però jo els dic: vostè des
del 2008 hauria pogut fer un pla d’u-
sos, i ja no dic abans per ser gene-
rós, però no ho va fer. En canvi, no-
saltres sí, ens hi hem posat. Hem de
trobar l’equilibri i en això estem. 

A la gent d’Alerta Poble-sec li sem-
bla que ara es vol fer molt ràpid...
Nosaltres no som amos de tots els
destins, però tenim uns terminis. Si

no ho fem el març o l’abril, s’acabarà
el mandat. En aquest sentit, però,
entenem que hi ha temps suficient
perquè aquest és un tema molt ma-
dur. Les posicions estan molt tre-
ballades i la problemàtica és molt
compartida, així com la voluntat de
posar-hi remei. Per tant, qui digui
que amb tres mesos no podem fer-
ho és que potser no li interessa que
s’aprovi el pla d’usos. A mi m’inte-
ressa i tenim temps suficient per fer-
ho. Tenim capacitat teòrica, tècnica
i política per tirar-ho endavant. Ara
bé, si hi ha algú que vol paralitzar-
ho o obstaculitzar-ho, haurà d’ex-
plicar amb quines finalitats.

Parlant de grans projectes, final-
ment tirarà endavant el complex
d’esports d’hivern a la Marina?
Bé, dins d’un dels plans urbanístic
de la Marina hi ha, aprovat des de
fa un cert temps, una reserva de sòl
per implantar-hi un equipament es-
portiu de ciutat. I una de les opcions
és que hi pugui anar un complex
d’esports d’hivern. Aquesta és una
possibilitat. És veritat que això, en
aquests moments, està en stand by.
Si té el suport polític i social mínim
per tirar endavant, hi ha la inversió
privada corresponent i pot anar lli-
gat a una possible candidatura de
Barcelona per ser seu dels Jocs
Olímpics d’Hivern 2026 i, a més, tot
plegat en el context d’un barri que
serà un dels millors de la ciutat en
el futur, parlem-ne. Perquè tot això
portarà riquesa i llocs de treball.
Però si no hi ha tot el que he dit

abans, no es farà. I la Marina i la ciu-
tat haurem perdut, segurament,
una oportunitat de creixement i de
donar també resposta a centenars
de persones que practiquen es-
ports d’hivern.

Alguns veïns creuen que això no
és el que necessita el barri, que hi
ha altres prioritats...
I tenen raó: hi ha altres coses que
han d’arribar abans. El metro, per
exemple. Hi estic totalment d’acord.
Però crec que una cosa no és in-
compatible amb l’altra. Podem
afrontar les prioritats més urgents
i alhora dir que, si en el futur el com-
plex d’esports d’hivern pot arri-
bar, encara millor. Que sumi, de més
a més. No estic dient que això hagi
d’anar en detriment de tota la res-
ta d’inversions.

No podem acabar l’entrevista sen-
se parlar del petit comerç, molt di-
nàmic al districte. Com veu el sec-
tor avui en dia?
El comerç pateix, però hi ha situa-
cions que permeten albirar una cer-
ta recuperació. Per exemple, els
entorns del Mercat de Sants estan
en plena recuperació, en part grà-
cies a l’impuls municipal de remo-
delació de la zona. Hi ha espais que
estan repuntant i altres que els
costa més, com els barris de les Ma-
rines, per exemple. Però precisa-
ment per això, perquè hi hem de
portar activitat econòmica. Això
estem fent a Sants i això volem se-
guir fent a la resta de barris.

“Si pogués tornar
enrere, el 99% de les

coses les hauria fet igual”

“Si algú vol paralitzar
el pla d’usos del
Poble-sec, haurà

d’explicar per què”

Jordi Martí / regidor del Districte de Sants-Montjuïc

Jordi Martí ens rep al seu despatx de l’Ajuntament, a la plaça Sant Jaume,
quan falta mig any per a les eleccions municipals. Repassem l’actualitat 
més recent i també els temes centrals que han marcat una legislatura 

que, diu, ja s’esperava complicada. Conversa curta, però intensa.

Arnau Nadeu
SANTS-MONTJUÏC

Perfil | Un polític de formació jurídica
Jordi Martí és llicenciat en Dret per la Universitat de Barcelona i ha exercit d’advocat com a soci en una
assessoria jurídica. Militant de Convergència Democràtica de Catalunya des del 1979, actualment també

és president de la federació de Barcelona del partit. Diu que no és moment d'abaixar el cap davant la 
realitat complexa que ens assola, sinó d'arremangar-nos plegats sumant forces, braç a braç.
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Carrer de Sants, el carrer comercial més llarg d’Europa

Nº8 · II ÈPOCA · Coordinació: Eva i Lluís Josep Marticella

Cavalcada del Pare Noel 2014
El Pare Noel ha tornat al Carrer de Sants 

per repartir màgia i il·lusió

Sants Bulevard
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Si a totes les botigues del carrer de Sants hi aixequéssim un sol edifici,
aquest seria tan gran que no hi cabria a la plaça de Catalunya

Sants Bulevard
SANTS ESTABLIMENTS UNITS 

Milers de santsencs van sortir
al carrer dissabte passat
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Sants Establiments Units, al carrer de Sants,
l’eix comercial a cel obert més llarg de Barcelona

SANTS ESTABLIMENTS UNITS 

Sants Bulevard
Personatges de tota la vida

van omplir el barri durant la desfilada
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Carrer de Sants, sens dubte!

Sants Establiments Units va participar 
en la Fira Auto Retro amb un estand

Sants Bulevard
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Un diari plural Un diari participatiu

Actualitat a la xarxa

Ser català no dóna ni més ni me-
nys credibilitat a l’hora de donar
arguments, a favor o en contra,
de si Catalunya s’ha d’indepen-
ditzar d’Espanya. Escric això per-
què un tal senyor Marhu-
enda –per més senyes diu que és
periodista–, tot sovint a l’hora
d’exposar els seus arguments
contra l’independentisme que va
repetint com un mantra, primer
declara a l’audiència que ell és
català. Un altre és, en Josep Bor-
rell, que de tant en tant baixa
amb un rai pel riu disfressat de
llenyataire i declara que els vots
han de ser educats, formats i in-
formats i que l’opinió pública ca-
talana no està formada, ni edu-
cada sobre què significa la
independència. 

Quina desbarrada, senyor!
Això només s’aplica als ciutadans
de Catalunya? Als unionistes es-
panyols, no. És que per ventura
estan immunitzats de la febre in-
dependentista i així ho tenen tot
clar? Pobrissons catalanets, es-
tan abduïts per TV3 i Catalunya
Ràdio, no tenen remei, estan per-
duts, se’ls ha corcat el cervell i no
entendran mai el què representa
ser espanyol. Per què ens han
d’insultar? Per què creuen que
pensar diferent,és una limitació
de l’enteniment? Alícia Sánchez
diu que enyora aquells temps en
què Franco manava i ella era fe-
liç, bona idea! Ens diu: Vull re-
cuperar aquella Catalunya de la
meva infantesa, on no hi havia
tensió. Ostres! Que ho preguntin
als morts al camp de la Bota, als
que “queien” per les finestres de
les comissaries, als que queda-
ven en mans dels germans Creix,
Tots tres són catalans, ni que si-
gui pel lloc on van nàixer.

4Tres beneits
per Jordi Lleal

#TempsDeTorrons#UnAnyDesprés #NoALaViolència

4Convèncer
per Josep M. Loste

La sèrie Isabel emesa per TVE
va acabar el passat dilluns dia 1.
Ha estat una bona sèrie, ben
ubicada, interpretada i força
ben basada històricament. Al-
guna cosa no era del tot correc-
ta, no obstant Catalunya hi era
ben representada: la senyera, els
conflictes dels remences, el títol
de príncep de Girona, la con-
questa als francesos del Rosse-
lló. Alguna cosa més es podia
haver dit, però en fi…

El fe tés que tot es descobreix
al darrer capítol: Isabel morta,
Ferran II és vist com un estra-
nger i els castellans prefereixen
a Felip el Bell –flamenc– que
tantes coses havia fet per Cas-
tella: la conquesta de Granada,
el descobriment d’Amèrica, con-
questa de places africanes, i
Ferran ha de marxar amb el crit
despectiu de “catalanote!”. Això
la sèrie no ho mostra, només el
mostra resignat, quan es treu la
corona de rei de Castella, a ma-
nera de renúncia, i ha de tornar
al seu país de veritat, la corona
catalano-aragonesa.

Aquest fet, podria ser para-
digmàtic de com molts catalans
han contribuït a la construcció
d’un Estat espanyol més mo-
dern que després no ho agraeix.
Podria ser el cas, al segle XIX,
del general Prim. Podria ser
també el cas de Cambó quan di-
miteix de ministre i adreça una

carta a Alfons XIII a tall de re-
tret. Podria ser també el cas de
la contribució d’ ERC del 1931 al
1939 per a la consolidació d’u-
na II República espanyola. Po-
dria ser l’exemple de l’operació
reformista de Miquel Roca –l’a-
ny 1986– quan un català can-
didat a la presidència de l’estat
va ser vist com un estranger. A
més “l’encaix a l’estat de Cata-
lunya” de Jordi Pujol o el “Fe-
deralisme” del PSC.

Segles de col·laboració ca-
talana en multitud d’aspectes
que han servit de profit a Espa-
nya  –i de vegades a Espanya i
a Catalunya no– no ha tret del
cap als espanyols la idea de “los
catalanes lo quieren todo”. És
com intentar convèncer, amb
tots els mitjans a la mà, una es-
posa histèricament gelosa que el
seu marit, fidel i amantíssim, no
li és infidel. Però aquesta conti-
nua desconfiant del marit, mal-
grat que li hagin demostrat tot
el contrari.

La millor solució –per al
matrimoni i per a Catalunya– és
la independència, que els cata-
lans s’esforcin només per al
seu verdader país, perquè com
va escriure el guionista de ci-
nema Jean- Claude Carrière:
“No és fàcil fer callar una veu
per sempre, esborrar per sem-
pre una llengua, els segles par-
len en veu fluixa.”

per Francesc Rebolledo 

4’El viejo catalanote’

Estic emprenyat, molt empre-
nyat –no pas per raons políti-
ques– però de tota manera vol-
dria expressar, amb tota la ro-
tunditat, el meu enuig –aquest
sí clarament polític– perquè
s’acabi, immediatament, aques-
ta polèmica tan eixorca i alho-
ra tan cancerígena, segons la
qual en Mas pujoleja i en Jun-
queras caroteja. 

Aquesta polèmica d’en-
frontament de curta volada –de
vol gallinaci– entre CiU i ERC,
sobre el sexe dels àngels. No, no
i no, conciutadans de Catalunya,
en aquests moments no po-
dem perdre el temps amb con-
trovèrsies estèrils. Ara hem d’a-
nar per feina: hem de constru-
ir un país que té moltes man-
cances vitals. Ara i aquí tenim
un problema molt greu, el gran
problema de debò: a hores d’a-
ra, a casa nostra existeixen,
com a mínim, 750.000 indeci-
sos, que són més propers al
NO que no pas al SI, i cal re-
convertir-los de totes totes. 

És urgent que la gent del car-
rer, el poble català de base, s’im-
pliqui i comenci a convèncer in-

decisos, tot fent un tallat; és a dir,
a través d’arguments simples,
però no simplistes. Cal fer ser-
vir arguments del dia a dia so-
bre qüestions que neguitegen a
la gran majoria de la població ca-
talana, la qual cosa es resumeix
en la dada empírica bàsica. 

Si Catalunya no disposa
aviat d’una sobirania plena, res
tindrà sentit a casa nostra i es-
devindrem definitivament, i per
molts segles, un país del tercer
món. Ha arribat l’hora de con-
jugar, d’una forma fefaent, el
verb convèncer. No tenim mas-
sa temps, però tots tenim l’o-
bligació de sumar i no pas res-
tar, multiplicar i no pas dividir
Hem de sortir del pou del pes-
simisme i la malastrugança i tor-
nar a la velocitat de creuer dels
anys 2012 i 2013. L’any 2015 ens
ho jugarem tot: si som capaços
d’albirar l’autèntica llibertat na-
cional –la sobirania plena amb
justícia social i equilibri terri-
torial– o bé la defenestració de
Catalunya. La situació és críti-
ca, o ens posen les piles de
debò o bé “finis Catahaloniae”
per sempre.

@viudes74: CiU reclama una llista única
per a una consulta amb una resposta clara.
Ara fa un any en van proposar una amb
dues preguntes i tres respostes.

@xlemus: Per erradicar la violència cal ac-
tuar al futbol base, a l'amateur i al profes-
sional. Una feina titànica, però que si no és
conjunta no serveix.

@MaicaMesseguer: Em desitgen Bon
Nadal amb un viral del Whatsapp ple d'er-
rades ortogràfiques i acaba dient-me que
si no el reenvio, rebré una mala notícia!
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@ramirp: Els partits unionistes que diuen
que la majoria de catalans no van votar
SÍ+SÍ no tenen pebrots d’organitzar una
consulta i comptar els que votin NO.

@irenelagriega: No, si aún se erradicará
la violencia en los campos de fútbol antes
que la violencia de género... Tiene valor la
cosa.

@ramon_valenti: Desitjar Bon Nadal a una
persona que es passarà fins al dia 7 de gener
embolicant regals en una botiga és una
molt bona idea.

Un diari obert

Opinió en 140 caràcters

Un cop el president Mas i Oriol Jun-
queras han fet públiques les seves vi-
sions de com hem d’arribar a la inde-
pendència, i un cop hem vist que hi ha
punts de discrepància, però també de
proximitat, vull aportar el que crec pot
ser la solució de consens. A grans trets,
el president defensa que cal fer un re-
ferèndum per a la independència, i
com que l’Estat espanyol no el permet,
només resta una possibilitat via elec-
cions plebiscitàries. Perquè aquestes
eleccions siguin plebiscitàries, el seu re-
sultat ha de ser clar i incontrovertit a ulls
dels observadors internacionals, els
quals necessitem per a poder legitimar
la nostra causa. 

Catalunya necessita el reconeixe-
ment internacional i el vehicle per ar-
ribar-hi és amb una candidatura trans-
versal de país que superi la dinàmica
convencional de partits. Un cop el món
sap quines són les nostres intencions, el
president diu que hem de convidar el
govern espanyol a negociar els termes
de la independència. Sap que el món ens
mira i Catalunya no pot aparèixer com
qui es nega a negociar. Alhora, el govern
de Catalunya implementarà el Llibre
Blanc per a la Transició Nacional ela-
borat pel Consell Assessor i impulsarà
un sistema participatiu per a l’elabora-
ció de la Constitució de Catalunya.

Aquest procés de negociació, crea-
ció de les estructures d’estat i disseny
constitucional durarà 18 mesos, a par-
tir dels quals es convocaran unes elec-
cions constituents on l’accent ideològic
serà establert pels diferents partits per
separat, i es proclamarà l’estat català via
referèndum. En el cas d’Oriol Junque-
ras, la seva proposta defensa unes elec-
cions convencionals, on cada partit
concorre en solitari defensant el seu po-
sicionament ideològic, sota un paraigües

que agrupi els partidaris de la inde-
pendència, i que acabin formant un go-
vern de concentració.

Aquest govern ha d’actuar com a es-
tat independent des del primer moment,
sense requerir la negociació amb l’Es-
tat espanyol, i impulsar les lleis i refor-
mes necessàries que permetin construir
les estructures d’un estat independent.
Finalment, s’engegarà un procés cons-
tituent que serà ratificat en un refe-
rèndum posterior. Com podem obser-
var, les dues opcions són clarament co-
incidents en el seu objectiu final, la in-
dependència.

Cal doncs evitar que les discrepàn-
cies pel procediment limitin o impos-
sibilitin l’objectiu final. Si no hi ha
acord en què significa unes eleccions
plebiscitàries, podríem considerar que
el menys interpretable són unes elec-
cions convencionals amb un govern de
concentració.

Si això és així, podem considerar que
l’acció d’aquest govern seria, a la vista
dels discursos defensats pel president i
per Junqueras, la creació de les estruc-
tures d’estat, el disseny de la Constitu-
ció i la seva futura ratificació via refe-
rèndum. Per tant, crec que la fórmula
per arribar-hi és, com sempre, la més
senzilla i fàcil: Proposo la formació
d’un govern de concentració amb l’ac-
tual Parlament, que en el que resta de
legislatura implementi el Llibre Blanc
per a la Transició Nacional i dissenyi la
futura Constitució de Catalunya. Un cop
esgotat l’actual mandat –si fa no fa els
18 mesos proposats pel president Mas–,
sotmetre l’aprovació de la Constitució
per part del poble de Catalunya via re-
ferèndum, alhora que es vota el primer
parlament d’una Catalunya indepen-
dent, el recorregut  polític més impor-
tant dels darrers 300 anys.

4Mas i Junqueras: la solució
per Toni Florido 

Lo grifonet és la llavor del fruit, la qual
esdevé la mostra de l’olivera. Es con-
verteix en un fonament que ha de fruc-
tificar mitjançant la combinació de tre-
ball, constància, laboriositat, motivació,
dedicació i talent, entre tantes altres qua-
litats. Òmnium Cultural de les Terres de
l’Ebre va decidir instaurar el premi Lo
Grifonet l’any 2011 justament per tal de
donar un reconeixement adequat a di-
verses personalitats de les comarques
centrals dels Països Catalans que hagin
excel·lit en algun àmbit de la societat,
malgrat que no hagin estat altament re-
conegudes de manera institucional.

El lingüista tortosí Joan Beltran, el
músic ampostí Octavi Ruiz i l’escriptor
ulldeconenc Manel Ollé han estat els tres
guardonats en les primeres edicions. Es
tracta de tres mestres en la seva àrea del
coneixement, que han deixat llarga
petjada al seu pas, car són admirats a
tord i a dret. En l’edició d’enguany
2014 la guardonada és la infermera i
professora universitària Lola Santaca-
talina i Ubiedo.

Natural de Godella (València), re-
sideix a Roquetes des dels anys 1970.
Vaig conèixer Lola en època adoles-
cent, ja fa més de tres dècades, durant
la qual vaig anar adquirint una alta
efervescència ideològica. Lola parlava
amb l’accent propi de l’horta valen-
ciana, amb claredat i sense embuts. Te-
nia uns ideals ferms que em van ser-
vir d’autèntic mestratge en el camí a se-
guir en la meva activitat pública. El seu
tret distintiu era l’èmfasi que posava en
la dignificació de la dona, de la igual-
tat real socialment. Obrerista i femi-
nista, tenia molt clar que el futur dels
Països Catalans passava exclusiva-
ment per la independència, per l’esta-
bliment d’un nou estat d’Europa que
ens permetés crear unes estructures
noves i molt més justes, adaptades a la
realitat catalana actual.

Lola és una grifonet evident, l’espill
de l’eslògan d’Òmnium: “llengua, cultura

i país”. Fidel a la terra i a la llengua nos-
trada, ha fet de l’àmbit professional i dels
ideals l’essència de la seva vida. Ha ex-
cel·lit en la seva professió i en els estu-
dis sobre tot allò relacionat amb la sa-
lut, amb tot un seguit de màsters que li
han permès accedir a ensenyaments es-
pecífics d’alt nivell. Com a professional
de la salut, ha estat vinculada a l’hospi-
tal de Tortosa, a l’escola d’infermeria
Verge de la Cinta i a la Universitat Ro-
vira i Virgili en l’actualitat on imparteix
assignatures com l’antropologia.

Va ocupar el càrrec de Delegada de
l’Institut Català de la dona de la Gene-
ralitat a les Terres de l’Ebre durant di-
versos períodes dels dos governs tri-
partits a principis d’aquest segle. Amb
el seu ull crític, observa amb tristesa com
s’ha anat destruint bona part de la seva
tasca a favor de la igualtat de la dona pro-
gressivament. De fet, anat fent un o més
passos enrere pel que respecta a un bon
nombre d’avenços socials és força ha-
bitual depenent del tarannà del govern
del moment en qüestió, malaurada-
ment. Sense fer esment de l’esperit de re-
bel·lia, espill d’inconformisme, no esta-
ríem parlant de la Lola, la nostra grifo-
net amb tot mereixement.

És una pionera de l’independentis-
me durant l’anomenada Transició, du-
rant la qual es van perdre massa llençols
a cada bugada i es va passar fulla davant
de tants crims. Cal retre homenatge a les
persones com ella que van mantenir alta
la flama de l’ideari independentista en
moments en què la política catalana ma-
joritària anava per altres viaranys, de re-
núncia rere renúncia, d’agenollament
rere agenollament. L’eclosió del movi-
ment independentista durant aquest
segle XXI deu molt a la feina realitzada
precisament per aquests pioners inde-
pendentistes un cop van passar a millor
vida “les llargues vacances del silenci”,
Joan Cid i Mulet dixit (Jesús 1907-
Ciutat De Mèxic 1982), el 20 de no-
vembre de 1975. Per molts anys, Lola!

4Òmnium premia Santacatalina
per Emigdi Subirats 
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Potenciar el comerç local i esta-
blir estratègies per al seu impuls
a curt i llarg termini. Aquest és
el punt de partida del pla de co-
merç que es va aprovar durant la
passada sessió plenària de Sants-
Montjuïc, celebrada el passat
dia 2 de desembre. 

Un dels pilars d’aquest pla és
intentar millorar la competitivi-
tat i l’emprenedoria en el sector
mitjançant, per exemple, l’ela-
boració d’un cens de locals co-
mercials i la promoció dels ne-
gocis emprenedors. En aquest
sentit, el projecte busca també
que el comerç del districte s’im-
pliqui en el món digital i de les
noves tecnologies. Per aconse-
guir-ho, el pla preveu oferir for-
mació en TIC –Tecnologies de la
Informació i Comunicació– i

ajudar a millorar la presència del
comerç en el món web. 

El projecte té un altre objec-
tiu, que és crear sinergies amb al-
tres sectors, com ara el turisme,
i fer campanyes de promoció
conjunta que ajudin a impulsar
l’economia local. 

Un altre punt important d’a-
quest pla de comerç és que es vol

millorar la senyalització de les
zones comercials, el mobiliari
urbà i els entorns dels mercats. 

Per tal d’intentar imple-
mentar aquestes mesures, el
Districte invertirà de cara a l’any
que ve 60.000 euros. Tanma-
teix, l’ens ja ha fet una inversió
inicial de 40.000 euros aquest
any 2014.

El pla també busca crear sinergies amb altres sectors. Foto: Ajuntament

Sants-Montjuïc ja compta amb
el seu propi pla de comerç

» La iniciativa es va votar el 2 de desembre al Ple de Sants-Montjuïc
» El projecte vol, entre altres, impulsar el món digital en el sector

El Pare Noel aterra per
setzena vegada a Sants

TRADICIÓ4El carrer de Sants va
tornar a viure la màgia nada-
lenca diumenge passat amb l’a-
rribada del Pare Noel, que per
setzena vegada ha aterrat, amb
el seu trineu i ajudants, al barri
de la mà de l’eix Sants Establi-
ments Units. 

La ja tradicional cavalcada
del Pare Noel va aplegar un bon
nombre de santsencs, que van
ser testimonis del passeig del
lapó més famós i del seu segui-
ci, format per nans i follets. En-
guany, com a novetat, la caval-
cada va tenir com a temàtica
central els contes de Disney. En

aquest sentit, personatges com
la Bella i la Bèstia, Aladí, Peter
Pan o Mickey Mouse van formar
part de la cavalcada santsenca,
tot i que també hi va haver espai
per a carrosses més tradicio-
nals com la del Tió de Nadal. 

La desfilada va començar al
voltant de les sis de la tarda de
diumenge a la plaça de Sants,
des d’on va sortir cap a la Seu del
Districte. Allà el Pare Noel va fer
un parlament als visitants que
s’hi van congregar. Seguida-
ment, la cavalcada va avançar
per tot el carrer de Sants fins a
l’avinguda Madrid. 

NADAL4La primera edició del
concurs d’ornamentació i deco-
ració de Nadal en balcons, apa-
radors de comerços i façanes
d’edificis de la ciutat de Barcelona
ja està en marxa. L’objectiu d’a-
questa iniciativa, engegada des de
la regidoria de Comerç, Con-
sum i Mercats, és fomentar la
participació de la gent en els ac-
tes de Nadal que es fan a la ciu-
tat. Els quatre pilars d’aquest cer-
tamen són la tradició, la innova-
ció, la sostenibilitat i la seguretat. 

Amb la convocatòria d’a-
quest certamen, l’Ajuntament
vol compartir amb la ciutadania
la responsabilitat d’aconseguir
un enllumenat i una ornamen-
tació nadalenca característica. 

En el concurs es convoquen
tres categories adreçades a tres
públics diferents: una a la ciu-
tadania –guarniments de bal-
cons–, una altra als comer-
ciants –decoració d’aparadors–
i una última als hostalers i pro-
pietaris d’edificis. 

Per poder participar en el
concurs cal enviar fotografies
de les ornamentacions en bal-
cons, façanes o aparadors co-
mercials al web bcn.cat/guar-
neixelteunadal. El termini per
poder-les enviar finalitza el prò-
xim divendres 19 de desembre. 

Pel que fa a la categoria d’es-
tabliments comercials, el pri-
mer premi que s’atorgarà tindrà
una dotació econòmica de 4.000
euros, el segon de 2.000 i el ter-
cer de 1.000 euros. 

Redacció
SANTS-MONTJUÏC

El Pare Noel va passejar, un cop més, per Sants. Foto: SEU

Ornamentació amb premi

Les propostes d’ornamentació es poden enviar fins al dia 19. Foto: Arxiu

Certamen | Tot a punt per al concurs de curts de Creu Coberta
El concurs de curtmetratges de l’associació de comerciants de Creu Coberta, Shopping &

Shooting, que enguany arriba a la seva segona edició, escalfa motors de cara a demà 
passat, quan els participants hauran de començar a filmar, a diferents indrets del 

districte, un curt de temàtica lliure però amb Creu Coberta com a escenari. 
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Si voleu fer una pregunta que us interessi a la Guàrdia Urbana i als Mossos d’Esquadra, envieu-nos-la a albert@creucoberta.com
i la trametrem perquè la responguin

"És important que tinguem present que no hi ha una millor hora per treure diners del caixer, de fet per donar resposta a la pregunta el millor consell que
us podem donar és que s’ha de trencar amb les rutines i ser prudents amb les quantitats econòmiques que es treuen dels caixers. Per això, és recoma-
nable no anar sempre a la mateixa hora i, si podem, evitar fer sempre el mateix camí. D’aquesta manera, com no podran estudiar els nostres costums,
es possible que ens descartin. Hem de saber que aquests individus es senten més atrets per aquelles persones que els ho posen fàcil.

Si veiem que algun individu ens està observant, per la rodalia de la caixa o banc, cal que ho posin en coneixement de l’empleat de la mateixa enti-
tat bancària, al director de l’oficina o directament ens ho facin saber, trucant al telèfon d’emergències 112."

L’augment d’activitat comercial en determinades èpoques de l’any fa necessari que s’extremin les mesures de seguretat per evitar que es cometin
delictes. Preneu aquesta informació com uns consells per minimitzar, tant com sigui possible, les situacions de risc.
4Comproveu que  les dades de la persona titular de la targeta de crèdit coincideixin amb el document d'identificació del client, sigueu rigorosos. 
4Davant qualsevol irregularitat, aviseu a la persona encarregada o el servei de seguretat. Si no en disposeu, aviseu amb discreció la policia.
4En cas que un bitllet sigui fals, s'ha de retenir el bitllet i avisar el servei de seguretat de l'establiment o a la policia.
4En cas de dubte sobre la legalitat de la targeta no efectueu l’operació comercial.
La col·laboració ciutadana és imprescindible per al coneixement dels delictes i evitar-ne de posteriors, per això davant de qualsevol persona
 sospitosa al vostre comerç truqueu de forma preventiva a la policia. Truqueu al 112.

Sergi Amposta - Intendent de la Guàrdia Urbana. Districte de Sants-Montjuïc

Gorka Santos Odriozola, Maria dels Àngels Farré Miguel - Oficina de Relació amb la Comunitat ABP Sants-Montjuïc- Mossos d'Esquadra

LA GUÀRDIA URBANA I ELS MOSSOS RESPONEN

Quina és la millor hora per treure diners del caixer?

Consells de Nadal?

Joan Carles Molinero: L’Operació Grèvol reduirà de nou els delictes durant el Nadal

El Comissari dels Mososs d’Esquadra Joan Carles Molinero valora amb Creu  Coberta
la campanya nadalenca i l’Operació Grèvol conjunta amb la Guàrdia  Urbana.

Què és l’Operació Grèvol?
Es tracta d’un dispositiu estacional del cos dels Mossos d’Esquadra que va del 17
de novembre al 12 de gener i que té com a objectiu incrementar la seguretat i
vigilància, sobretot als entorns comercials, coincidint amb la campanya de Nadal
i de rebaixes. Consisteix a fer un reforç de policia uniformada i de paisà, i s’aplica
a eixos comercials com el vostre, Creu Coberta, i també a mercats i a grans cen-
tres de distribució comercial.
Llavors teniu més policies aquests dies?
Els efectius són els mateixos, però hi ha una redistribució de les seves tasques.
Es deixen de fer-ne algunes, estacionals, i es reforça aquesta. S’hi incorporen ser-
veis centrals, unitats policials que no treballen a Barcelona i que durant aquests
dos mesos es dediquen a l’operació Grèvol.

Quines tasques fan?
La primera és una tasca preventiva. Com a policia uniformada, en fa ostentació,
es fa visible i afavoreix que els possibles delinqüents desestimin fer cap acte de-
lictiu. La segona és una tasca reactiva, és a dir, intervenir ràpidament si s’ha pro-
duït un delicte, i fer-ho al més ràpidament possible. I finalment hi ha una tasca
dels agents de paisà, que investiga els fets, i que també reforça l’horari de tanca-
ment de les botigues, entre 19 i 22h.
Treballeu braç a braç amb la Guàrdia Urbana. Com funciona?
Per cinquè any consecutiu, des del 2010, hi ha una col·laboració efectiva amb la Guàr-
dia Urbana i es disposen patrulles mixtes, que anomenem “Patrulles albatros”. A Sants-
Montjuïc, durant l’any passat, hem tingut 44 patrulles mixtes, i enguany esperem su-
perar les 50. Volem que el ciutadà tingui un referent directe, que ens trobi ràpid, que
sàpiga a qui s’ha de dirigir. I a més es reforça la coordinació interpolicial.
Heu fet comunicacions?
Si, hi ha tríptics amb consells de seguretat, cartells que s’ha penjat als establi-
ments, consells de prevenció i seguretat, i a més hem realitzat reunions periòdi-
ques amb associacions de comerciants i empresaris, amb l’objectiu que arribi a
tots els comerciants associats, i també a les no associades. Enguany també hem
fet campanya a hotels i mercats.
Com estan els delictes actualment?
Per cinquè any consecutiu es confirma un descens dels fets delictius als carrers
de Barcelona. Hi ha un descens del 12% en els delictes amb força. I un descens
d’un 6% en els de violència amb intimidació, respecte a l’any passat. A Sants-
Montjuïc també hem passat de 5500 delictes a 4600 delictes anuals.
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Creu Coberta es converteix 

en un plató de cinema

Aquest cap de setmana, 19, 20 i 21 de desembre, participa en el 2n Con-
curs de Curtmetratges Creu Coberta Shopping & Shooting. 3000 euros en
premis!

Els pròxims dies 19. 20 i 21 de desembre, tots els cineastes amateurs i pro-
fessionals estan convocats a rodar un curtmetratge a Creu Coberta. El concurs
està obert a tothom, professionals o amateurs a qui agradi el cinema. Els par-
ticipants podran enregistrar el curt amb qualsevol aparell, des d’una càmera
sofisticada a un telèfon mòbil. El divendres 29, de 16 a 18h de la tarda, se’ls

facilitarà un sobre amb les localitzacions, al voltant de Creu Coberta i una pa-
raula clau que haurà d’inspirar el contingut del concurs.

El guanyador s’endurà el Premi Hermes del comerç, una estatueta
creada per l’artista Pessarrodona. I a més, de moment ja hi ha un premi
econòmic de 2000 euros per al millor curt i 1000 euros per al millor di-
rector, i tot allò que ens portin els reis!

Els equips disposaran de 72 hores per idear, enregistrar, editar i pre-
sentar el curtmetratge. Tots ells convertiran Creu Coberta i els nostres co-
merços i entorns en un gran plató cinematogràfic, on els creadors podran
esplaiar-se rodant les seves històries, i adaptant-les als paràmetres del
concurs. L’any passat s’hi van presentar equips molt diversos, i els curts –
que encara es poden veure al web van tenir molts visionats.
Un  cop rodats, els curts concursants es podran veure a la pàgina web del
concurs www.creucobertashopping.com/curts i tothom podrà partici-
par, escollint i votant el curt que més els agradi, per a donar-li el premi del
públic. Durant aquells dies, i fins a la cerimònia de lliurament de premis, que
serà el 16 de gener al teatre de l’escola Joan Pelegrí, es podrà votar pels
premis del públic. Aquell dia, enmig d’una gala d’entrega dels premis del
Concurs, els guanyadors rebran l’Hermes del comerç i el reconeixement del
sector.

Al jurat hi ha noms com Silvia Munt, Manolo García, Xavier Bru de
Sala, Clàudia Cos o Dafnis Balduz... També seran membres del jurat els
guanyadors del certamen 2013 que, a més, rodaran un curt fora de concurs
amb un actor conegut que els ha posat a disposició Creu Coberta. El curt
s’estrenarà el 16 de gener a l’entrega de premis.

CREU COBERTA - BUTLLETÍ Nº 252

Associació de Comerciants

Scòpic s’inaugura al carrer Tarragona
Veniu a descobrir una nova sensació a Barcelona. La reproducció en miniatura de la
nostra ciutat i les rodalies, en un espai de 5000m2, el que serà la maqueta més gran
de trens de Catalunya. A més, gaudiu viatjant a bord de l’atracció del tren tripulat
indoor més gran del país.

Aquest divendres s’inaugura l’Scòpic! A partir del dissabte 20 ens podeu visitar
al carrer Tarragona 177.

Us hi esperem de dilluns a diumenge de 10 a 20h. Tancat el dia de Nadal, de Cap
d’Any i de Reis

http://www.scopic.es/
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L’actor Quim Masferrer inaugura la II Mostra 
de Pessebres Vivents de Catalunya  

El Pare Noel a Arenas de Barcelona

El dissabte 20 de desembre a les 12h l’actor Quim Masferrer donarà el tret
de sortida a una de les activitats més entranyables i familiars d’aquest Nadal

a Barcelona: la II Mostra de Pessebres Vivents de Catalunya, que tindrà lloc
al Poble Espanyol durant els tres caps de setmana de les festes nadalenques.
Masferrer serà el responsable d’inaugurar la Mostra amb un pregó inicial i a
continuació oferirà una peculiar i divertida “visita guiada” als assistents per al-
gunes de les escenes del pessebre vivent de Martorelles, que estarà instal·lat
al recinte aquell dia de 12h a 14h i de 16h a 18h.

Aquest serà el primer dia durant el qual podreu gaudir del recinte de
Montjuïc d’una altra manera, ja que es convertirà per unes hores en un ve-
ritable escenari de pessebre. Però tindreu cinc oportunitats més per repetir,
perquè aquesta segona edició de la Mostra tindrà lloc els dies 20, 21, 27
i 28 de desembre i 3 i 4 de gener. Els pessebres vivents de Martorelles
(Vallès Oriental), Linyola (Pla d’Urgell), Sant Feliu de Llobregat (Baix Llo-
bregat), Breda (La Selva), Sant Feliu del Racó (Vallès Occidental) i Jesús,
a Tortosa (Baix Ebre), respectivament, seran els encarregats d’oferir-vos un
espectacle únic a Barcelona i també a Catalunya, idoni per a tots els públics,
i plenament nadalenc, que concentra cultura, tradició i lleure familiar. 

Un altre dels punts forts d’aquesta proposta és el preu: només 5€ per
persona! (oferta vàlida per a residents a Catalunya) I a més, els nens que
vinguin disfressats de pastoret, dimoni o qualsevol altre personatge del
pessebre, tindran l’entrada gratuïta. 

Acompanyat del seu Patge Reial, el Rei Melcior visitarà Arenas per rebre les
cartes de tots els nens i nenes. 

A més aquestes festes l’últim regal el posarem nosaltres! Aquest Nadal sen-
tiràs Arenas de Barcelona. Hem preparat un concurs on se sorteja un cap de
setmana per a tota la família a Port Aventura. Per participar tan sols hauràs de

pujar una fotografia a les diferents xarxes socials on aparegui algun racó d’A-
renas de Barcelona amb el “hashtag”  #feelarenas. Tots els pares i mares que
visitin al Pare Noel o al Rei Mag també podran participar pujant la foto a les
xarxes socials recordant aquest moment tan màgic pels més petits. D’entre
tots els “hashtags” reconeguts se sortejarà el premi el pròxim 5 de gener. 

27-28-29-30 de diciembre y 2-3-4 de enero de 17:30 a 20:00h
31 de diciembre y 5 de enero de 11:30 a 13:30 h

EL PARE NOEL A ARENAS DE BARCELONA

El Pare Noel a Arenas de Barcelona
El Pare Noel visitarà Arenas per recollir les cartes de tots els 
nens i nenes i així poder complir els desitjos dels més petits.

HORARIS
17 al 23 de desembre 17:30-20.00h

24 de desembre 11:30-13:30h
I TAMBÉ EL REI MELCIOR
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Nou episodi en el serial de Can
Vies. L’Ajuntament va notificar
fa tres setmanes als membres
del centre social ocupat que les
obres de reconstrucció de l’edi-
fici que aquests estaven tirant
endavant s’han de paralitzar
fins que no disposin de la lli-
cència d’obres. La reconstrucció,
però, no es va aturar.

La resposta dels integrants de
Can Vies va arribar abans-d’ahir
amb un comunicat i, com ha
anat succeint habitualment, va
anar en la direcció oposada a la
posició del consistori. “Neguem
rotundament haver rebut cap
notificació, ni per part de l’A-
juntament ni per part de la Guàr-
dia Urbana”, afirmen en el co-
municat. El col·lectiu, afegeixen
a la nota, té previst continuar la

seva “tasca de reconstrucció de
l’edifici”, al mateix temps que
acusa el consistori “d’utilitzar
treballadors” de les obres del
calaix de les vies “per controlar
i espiar” allò que fan.

Des del Districte, però, as-
seguren que “la notificació es va
enviar el 25 de novembre” i

diuen que ara estan “pendents
de si hi ha una al·legació sobre
l’ordre”. 

Respecte al comunicat del
col·lectiu, on s’acusa l’Ajunta-
ment d’espionatge i s’insisteix en
la reforma, fonts del Districte
han declinat fer-ne cap valora-
ció pública.

Can Vies, novament, al mig de la polèmica. Foto: Arxiu

Nova topada entre l’Ajuntament
i Can Vies per la reconstrucció
» El consistori insta els ocupants a aturar les obres a l’edifici

» El col·lectiu diu que no ha rebut la notificació i segueix treballant

L’activista del Poble-sec Javier
Velasco, premi Sants-Montjuïc
RECONEIXMENT4L’activista del
Poble-sec Javier Velasco va re-
bre el passat 12 de desembre el
premi Sants-Montjuïc 2014 jun-
tament amb l’escola Perú.

Velasco, nascut l’any 1946,
ha mostrat la seva implicació
amb el barri des dels anys se-
tanta, quan va començar la seva
tasca en les associacions de pa-
res i mares de diferents escoles
i en els consells escolars. Durant
els vuitanta va entrar a formar
part de la junta directiva de

l’associació de comerciants del
Poble-sec i a principis dels nor-
anta es va incorporar als ge-
ganters i als diables del barri.
Des del 2008 forma part de la
junta directiva de la Coordina-
dora d’Entitats del Poble-sec.

Pel que fa al reconeixement
col·lectiu, l’escola Perú es va en-
dur el guardó pel seu servei al ba-
rri de Sants gràcies a la seva par-
ticipació en totes les festes i es-
deveniments que se celebren al
barri. 

SANITAT4El nou CAP Bordeta-
Magòria va ser inaugurat el
passat 10 de desembre després
que un dia abans ja hagués en-
trat en funcionament. 

Aquest centre sanitari, ubi-
cat al número 41 del carrer Co-
rral, substitueix l’antic equipa-
ment situat en aquest mateix ca-
rrer, que l’any 2006 va ser am-
pliat amb mòduls prefabricats.
La nova instal·lació, construïda
gràcies a un conveni entre la Ge-
neralitat, el Consorci Sanitari de

Barcelona i l’Ajuntament, té
més de 3.000 metres quadrats
i una capacitat per atendre
32.000 persones. 

Durant la inauguració, tal
com va recollir el portal El3.cat,
la directora de  l’Equip d’Aten-
ció Primària Bordeta-Magòria,
Elisabet Martin, va destacar la
qualitat del nou equipament i va
mostrar la seva satisfacció per
poder “guanyar qualitat de
llum”. Per la seva banda, el Con-
seller de Salut, Boi Ruiz, que

també va ser a l’acte d’inaugu-
ració, va destacar que es tracta
d’un equipament que els veïns i
professionals es mereixien. “A
l’hora d’establir prioritats vam
creure oportú tirar endavant
aquest projecte”, va remarcar
Ruiz. Durant l’acte, en el qual
també van participar l’alcalde
Xavier Trias i el regidor del Dis-
tricte, Jordi Martí, es va fer una
visita a les instal·lacions i a la tar-
da es van obrir les portes per a
totes les entitats del barri.

Albert Ribas
SANTS

Imatge de l’entrega del premi Sants-Montjuïc 2014. Foto: Ajuntament

El CAP Bordeta-Magòria, a punt

ERC | Alfred Bosch es presenta com a alcaldable a les Cotxeres 
Esquerra Republicana de Catalunya (ERC) va presentar públicament dijous passat a les Cotxeres

el seu alcaldable, Alfred Bosch, en un acte que va reunir unes 800 persones. El candidat 
republicà es va presentar com l’alcaldable que vol proclamar la “Barcelona republicana”, al 

mateix temps que va dir que té ganes de deixar “el Madrid del No i venir a la Barcelona del Sí”. 
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Aspecte que tindrà la plaça quan acabin les obres . Foto: Ajuntament

Les obres de remodelació de 
la plaça del Centre, en marxa

SUCCESSOS4L’Ateneu Lliber-
tari del Poble-sec va ser escorco-
llat ahir pels Mossos d’Esquadra
en el marc de l’Operació Pando-
ra, dirigida per l’Audiència Na-
cional, i que va provocar la de-
tenció d’onze persones.

L’operació, organitzada, se-
gons la policia, per desarticular
“una organització terrorista anar-
quista”, va constar d’un total de
14 escorcolls: 11 a la ciutat, un a
Sabadell, un a Manresa i un a
Madrid. A Barcelona, el registre
més important va ser a la Kasa de
la Muntanya, al districte de Grà-
cia. Els investigadors atribueixen
als arrestats la col·locació de 10
artefactes explosius en caixers au-
tomàtics i en oficines bancàries
durant els anys 2012 i 2013.

Escorcollen
l’ Ateneu Llibertari
del Poble-sec

CONVENI4La Comissió d’Eco-
nomia, Empresa i Ocupació de
l’Ajuntament va aprovar dime-
cres passat l’ampliació per 10
anys de la concessió a Fira de
Barcelona de l’ús del conjunt
d’edificis i espais lliures del re-
cinte firal de Montjuïc. 

Tots els grups municipals van
donar suport a l’acord, que allar-
ga fins al 31 de desembre de 2025
la durada de l’actual conveni –de
data de febrer de 1994 i que ven-
cia el 2015– i manté les condicions
econòmiques vigents. Així doncs,
es garanteix la continuïtat d’un
dels principals motors de l’eco-
nomia de la ciutat i la seva àrea
metropolitana. El cànon que hau-
rà de satisfer Fira de Barcelona a
l’Ajuntament serà de 34 milions
d’euros l’any 2016 i s’anirà incre-
mentant del 2017 al 2025 d’acord
amb l’IPC de l’any anterior.

La concessió del
recinte de Montjuïc
a la Fira, renovada

La remodelació de la Plaça del
Centre ja està en marxa després
que fa uns dies van començar les
obres que permetran canviar la
imatge d’aquest espai que ocu-
pa una part de les Corts i una de
Sants-Montjuïc.

La transformació d’aquesta
plaça es farà seguint les aporta-
cions veïnals que es van dur a
terme durant un procés partici-
patiu que es va tancar el passat
mes de maig. El projecte con-

templa ampliar l’espai ocupat
actualment per la plaça per tal
d’aconseguir una millora en la
connectivitat i la interrelació
entre els barris de Sants i les
Corts, especialment en la zona
d’influència de l’eix comercial
compartit pels dos districtes.

Aquestes millores s’aconse-
guiran amb la instal·lació d’ele-
ments de tecnologia smart (in-
tel·ligents), a més de renovar del
tot l’enllumenat amb fanals amb
LED de llum blanca i més il·lu-
minació als espais d’estada per
a vianants. També es mantindrà
l’accés als aparcaments parti-
culars, cosa que suposarà que es

creï un espai de pas a velocitat
limitada a tocar de les façanes.

La nova plaça també tindrà
una zona de jocs infantils am-
pliada i, pel que fa a la vegetació,
es col·locaran quatre parterres
més grans amb diferents plan-
tes. Un altre canvi és el que fa re-
ferència als passos de vianants,
que s’ampliaran fins a set metres
d’amplada cada un per millorar
la connectivitat entre les dife-
rents parts de la plaça. També es
col·locarà una font a cada ban-
da de la plaça. 

Està previst que les obres du-
rin sis mesos i costaran quasi
dos milions d’euros. 

Redacció
SANTS-MONTJUÏC
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El metro celebra 90 anys amb
un acte i un viatge històric

COMMEMORACIÓ4El metro de
la ciutat ha celebrat recentment
el seu 90è aniversari amb un
acte institucional al Gran Teatre
del Liceu.

Durant l’acte es va presentar
el llibre ‘90 anys del metro de
Barcelona. 1924-2014’, que con-
té una síntesi històrica i abun-
dant material gràfic procedent
dels fons de la Fundació TMB i
de l’Arxiu Fotogràfic de Barce-
lona. Després d’un sopar-còctel,

els participants van poder re-
viure l’experiència dels primers
viatgers del metro fent un tra-
jecte amb el tren històric format
pels cotxes M1-M6-M8, que eren
part del parc mòbil del Gran Me-
tro el 30 de desembre del 1924,
quan es va inaugurar la línia en-
tre Catalunya i Lesseps.

L’acte va comptar amb l’as-
sistència del president de la Ge-
neralitat, Artur Mas, i l’alcalde
de la ciutat, Xavier Trias.

L’alcalde de la ciutat, Xavier
Trias, i l’alcaldable del PSC, Jau-
me Collboni, han pactat recent-
ment dues mesures que han de
servir perquè els socialistes s’abs-
tinguin en la votació dels pres-
supostos que tindrà lloc el pròxim
19 de desembre per tal que
aquests puguin tirar endavant. 

Després que la setmana pas-
sada el líder d’UpB, Jordi Porta-
bella, anunciés que la coalició que
lidera s’abstindrà en la votació,
ara l’abstenció socialista ja es
pot donar per feta després que
Trias i Collboni hagin acordat en
els darrers dies una rebaixa de la
T-10 i una renda infantil de 100
euros al mes per a les famílies
més necessitades.

Pel que fa a la primera me-
sura, aquesta servirà perquè el
bitllet més utilitzat per a la ciu-
tadania passi de 10,30 euros a
9,95 euros.  Aquest descens del

preu suposa una rebaixa del
3,4%. En el pacte, els líders de
CiU i PSC també hi van incloure
una ampliació en les condicions
d’ús de la Targeta Rosa i l’am-
pliació del servei d’autobús. 

Pel que fa al segon pacte,
Collboni va anunciar fa uns dies
un pla de rescat social valorat en
20 milions d’euros. El pla inclou

una renda infantil garantida de
100 euros mensuals per a les fa-
mílies de la ciutat que estiguin en
el llindar de la pobresa –amb un
pressupost de 9,2 milions–. Tam-
bé inclourà una partida de 8,3 mi-
lions per fomentar l’ocupació i, fi-
nalment, l’augment dels recursos
municipals destinats a combatre
la pobresa energètica.

A partir de l’any que ve viatjar amb la T-10 serà més barat. Foto: Arxiu

Collboni i Trias pacten una renda
mínima infantil i rebaixar la T-10 

Redacció
BARCELONA

El primer comboi del metro que es va utilitzar fa 90 anys. Foto: TMB

Política | Podemos aposta per confluir amb Guanyem
El cercle de Podemos a la ciutat apostarà per confluir amb Guanyem de 

cara a les pròximes eleccions municipals del maig de l’any que ve. La decisió es 
confirmarà el pròxim mes de gener en una votació que es farà un cop s’hagi 

constituït formalment el Consell Ciutadà Municipal de Podemos de la ciutat.
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Els accidents de moto han patit
en els darrers temps un augment
important a la ciutat. Si l’any
passat, entre els mesos de gener
i octubre hi va haver 9 víctimes
mortals, enguany la xifra ha
crescut fins a 15.  Ara, l’Ajunta-
ment ha decidit actuar i ha po-
sat en marxa un pla de segure-
tat viable per frenar aquesta
tendència.

El passat 14 d’octubre es va
celebrar una reunió entre l’A-
juntament i els grups de Segu-
retat Viària i de la Moto del
Pacte per la Mobilitat, on es va
elaborar un primer document  i
es va posar en comú la proble-
màtica. D’allà n’ha sortit un pla
de 17 mesures per reduir la si-
nistralitat de motos i ciclomotors
amb quatre punts que l’articu-
len: la sensibilització i la pre-
venció, una modificació nor-

mativa, la correcció de les pau-
tes de comportament i l’anàlisi
de la informació. 

Pel que fa als canvis norma-
tius, el consistori vol demanar a
la Direcció General de Trànsit la
modificació del reglament ge-

neral de conductors, que permet
conduir motos de fins a 125
centímetres cúbics amb els car-
nets tipus B (els de vehicles de
quatre rodes). Aquesta mesura
va ser aprovada fa una dècada
pel govern espanyol i ha estat un
dels causants de l’augment de
víctimes mortals, ja que segons

dades de l’Ajuntament, el 45%
dels conductors morts en acci-
dent de moto tenia el permís B.

CANVIAR HÀBITS
Un dels grans canvis que vol im-
pulsar aquest pla de seguretat és
en els hàbits del motorista. El
document insisteix, a través de
cinc punts, en la necessitat de
canviar hàbits “inadequats”. I és
que, segons l’Ajuntament, en-
guany els accidents amb vícti-
mes han augmentat un 7,1%,
amb quasi un 30% a causa de
desobeir un semàfor i quasi un
15% per la manca d’atenció en la
conducció.

Tot això implica que a partir
d’ara la Guàrdia Urbana posarà
una atenció especial en les in-
fraccions que facin els motoris-
tes, com la conducció fent esses,
els girs inadequats o arrencar
quan el semàfor encara està en
vermell. També s’augmentaran
el nombre de radars, els controls
d'alcoholèmia i drogues i els
controls de velocitat i d'ITV.

Que anar en moto no sigui un perill
» Davant l’increment d’accidents d’aquests vehicles, l’Ajuntament posa en marxa un pla de seguretat
» Es recullen 17 mesures, que van des d’augmentar la sensibilització fins a demanar un canvi normatiu

Redacció
BARCELONA

MOBILITAT4Barcelona és la
ciutat europea amb més motos
per habitant, ja que actualment
té al voltant de 277.000 vehicles
de dues rodes a motor, el que su-
posa un 30% del parc total d’au-
tomòbils de la ciutat. 

Segons la darrera enquesta de
mobilitat feta en dia feiner, entre
els usuaris de la moto hi ha un
perfil majoritari d’homes, d’en-

tre 30 i 64 anys, que bàsica-
ment utilitzen aquest vehicle per
anar a treballar i fan uns trajec-
tes de 13 minuts de mitjana.

Les víctimes dels accidents de
moto representen el 60% del
total de lesions en accidents. Tot
i que els de ciclomotor han min-
vat, els de motocicleta han aug-
mentat. La majoria de víctimes
tenen entre 26 i 56 anys.

La ciutat amb més motos

Enguany les 
víctimes mortals

han crescut 
respecte a l’any 

passat

Les motos són un mitjà de transport molt utilitzat pels barcelonins. Fotos: Arxiu

Anàlisi | Estudiar els llocs dels accidents
El pla de seguretat viària inclou mesures per millorar la informació i 

l’anàlisi de l’accidentalitat i poder actuar sobre el lloc de l’accident i la
infraestructura viària. Per aconseguir-ho es faran estudis analítics dels 

trams on hi ha els accidents i es prendran mesures per millorar-los.
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No han pogut amb ell ni els
campions de l’especialitat. La
segona edició del Superprestigi
Dirttrack, que va reunir dissab-
te passat al Palau Sant Jordi als
millors pilots del món, va supo-
sar un nou èxit per al pilot de
MotoGP Marc Márquez, que va
endur-se la victòria final. 

El pilot cerverí, que enguany
ha revalidat el títol de MotoGP,
va deixar enrere a Montjuïc a pi-
lots especialistes en la categoria
com Kenny Noyes i Jared Mees,
dos campions estatunidencs de
Dirttrack. D’aquesta manera,
Márquez va poder treure’s l’es-
pina de l’any passat, quan es va
veure superat pel campió ame-
ricà Brad Baker. Enguany, Baker
no va poder competir a causa
d’un accident als entrenaments

que el va deixar amb l’espatlla
dislocada i fora de la competició. 

La prova va comptar no no-
més amb pilots de Dirttrack,
sinó també amb altres de Moto2,
Moto3, MotoGP, Endurance o
Superbike com Àlex Már-
quez –germà del guanyador–,
Tito Rabat, Toni Elías o Joonas

Kylmäkorpi, entre altres. En to-
tal, 10 campions del món es van
veure la cara sobre la pista dis-
sabte, en una prova que van
presenciar prop de 9.000 es-
pectadors al Sant Jordi. 

Amb aquest triomf, Márquez
posa fi a un 2014 marcat pels
èxits esportius.

Marc Márquez imposa la seva
llei al Superprestigi a Montjuïc
» El campió de MotoGP supera els especialistes de la categoria

» La cita del motor va tenir lloc dissabte passat al Palau Sant Jordi 

Presenten una iniciativa per
fomentar la pràctica esportiva

CAMPANYA4Fomentar la pràc-
tica esportiva en els municipis de
la demarcació de Barcelona.
Aquest és l’objectiu de la nova
campanya de la Diputació, Pen-
ja’t una medalla!, una iniciativa
que es va presentar fa uns dies al
Reial Club Tennis Barcelona.
Entre els padrins d’aquesta cam-
panya hi ha el capità del FC Bar-
celona, Xavi Hernández, els ex-
tennistes Albert Costa i Jordi
Arrese i el jugador de waterpolo
Jordi Sans. 

Durant l’acte de presenta-
ció, el president de la Diputació,
Salvador Esteve, va assenyalar

que “l’objectiu d’aquesta inicia-
tiva és potenciar la pràctica es-
portiva entre la meitat de la po-
blació que no fa esport”, i també
“engrescar a la gent perquè uti-
litzi els equipaments esportius
municipals”. 

La primera actuació de la
campanya serà el Festival de la
Infància, que se celebrarà del 27
de desembre al 4 de gener al re-
cinte firal de Montjuïc. Per altra
banda, també es vol celebrar
una jornada de portes obertes als
equipaments municipals de cara
al mes de març per incentivar la
pràctica esportiva. 

El JAC protagonitza un gran
inici de campanya a EBA

BÀSQUET4El JAC Sants ha ate-
rrat a EBA per quedar-s’hi. Tot
i la derrota en el primer partit
contra l’Hospi i la de fa unes set-
manes contra el líder indiscuti-
ble d’EBA, l’Aracena Coll-
blanc –que fa set mesos que no
perd cap enfrontament–, els
santsencs estan disputant un
inici de competició fulgurant. De
8 partits jugats, el JAC ha ob-
tingut 6 victòries i tan sols dues
derrotes. 

Ara per ara els de Miki Larraz
són quarts per darrere de l’Ara-
cena Collblanc, del Sabadell Sant
Nicolau i del CB Hospitalet.
Tanmateix, els de Sants compten
amb l’anotació més baixa dels
primers 8 classificats, amb 575
punts a favor –els tres primers
superen els 600 punts–. Per
contra, el JAC ha rebut només
549 punts en el que va de lliga,
una de les dades més positives
dels primers classificats. 

Dues derrotes seguides
allunyen el Sants de l’ascens

FUTBOL4En dos partits, la UE
Sants ha perdut de vista les pla-
ces que donen accés al play-off
d’ascens: fa dues jornades contra
el Banyoles –perdent a l’Energia
per 1 gol a 2–, i diumenge passat
al Vallès contra el Mollet (2-0).

Contra el Mollet, els de Tito
Lossio no van estar gaire encer-
tats de cara a porteria i ho van
pagar car, ja que els molletans
van sentenciar el partit amb
dues fuetades al minut 38 i al 76. 

Aquest resultat fa caure els
santsencs a la desena posició de
la classificació, que amb 21 punts
es troben a 7 de l’ascens. Per con-
tra, el Mollet ha superat el Sants
i s’enlaira a la sisena plaça. 

Diumenge els verd-i-blancs
s’enfrontaran a l’Energia al segon
classificat, el Júpiter. Tot i que els
de la Verneda arribaran a Sants
en molt bon estat de forma, els
de Lossio esperen recuperar el
camí de la victòria.

Redacció
SANTS-MONTJUÏC

Un moment de la presentació. Foto: Òscar Giralt / Diputació

Gimnàstica | Un nou projecte esportiu a Sants
Des del mes de setembre, el districte de Sants-Montjuïc compta amb un nou projecte 

esportiu basat en la gimnàstica artística, el Sants Gimnàstic. Aquesta iniciativa es du a 
terme al Club Esportiu Badrena, dilluns i dimecres durant les tardes. Actualment, el 

club ofereix un curs d’iniciació a la gimnàstica artística per a nens i nenes de 3 a 10 anys. 

Márquez ha revalidat enguany el títol de MotoGP. Foto: Arxiu
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Descubre más sobre cómo llevar tu proceso de adelgazamiento:
Visítanos en el centro de Entulínea Barcelona en: Passeig de Sant Antoni 5 – 7 Barcelona

Entra en nuestra página web www.entulinea.es o llamando al teléfono gratuito 900 22 22 20

4Comer nos hace sentir bien, ya que provoca que se active el sis-
tema parasimpático que es el responsable de relajarnos. Por eso, en-
contramos una relación entre comer y relajación, terminando por
utilizar la comida como un relajante natural.

4El organismo nos lo pide. Ante una situación de ansiedad, nuestro
organismo se prepara para una lucha o huida para salvar nuestra vida.
Cuando este momento pasa, el cuerpo cree que hemos realizado un
gran esfuerzo físico y despierta nuestro apetito para reponer la ener-
gía que se supone que hemos gastado.

Existen varias respuestas a esta pregunta, ya que los motivos pueden deberse a distintas razones:

¿POR QUÉ COMEMOS ANTE SITUACIONES DE ESTRÉS?

KILOS DE ESTRÉS

¡ABAJO EL ESTRÉS!

entulíneaRECOMIENDA COMBATIRLO CON EJERCICIO

Has tenido un mal día, te sientes agobiado y ansioso, necesitas
algo que te haga sentir bien. Te diriges a la despensa y coges
un paquete de esas galletas de chocolate que están tan ricas y
te comes unas cuantas porque eso te hace sentir bien…

Actualmente estamos sometidos a continuos focos de estrés
tanto personales como económicos o laborales y esto modifica
nuestro comportamiento alimentario, influyendo en la elección
de los alimentos y en el tamaño de las raciones.

ENCUENTRA EL EQUILIBRIO
Que el trabajo no te robe todo tu tiempo. Intenta buscar un equilibrio saludable entre el trabajo, la familia y el tiempo para ti mismo.

ORDENA TUS COMIDAS
Llevar un orden en las comidas, realizando de 4 a 5 ingestas al día y planificar las mismas, te ayudará a disminuir parte de esa ansiedad por
comer.

BUSCA TU BIENESTAR
A parte de la comida, seguro que hay otras cosas que te levantan el ánimo. Cuando tengas un mal día, piensa en qué te hace sentir bien; puede
ser hablar con un amigo o familiar, dar un paseo, leer una novela o ver tu serie de humor favorita.

DUERME LO SUFICIENTE
Descansar de manera adecuada es muy importante en la prevención del estrés y de la ansiedad.  Asegúrate de dormir de 7 a 8 horas cada día.

Existen 2 motivos por los que practicar cualquier actividad física relaja:

DISTRACCIÓN
Cuando estamos haciendo ejercicio, conseguimos que el cerebro se mantenga ocupado en la ejecución del mismo, controlando la respiración,
los movimientos, la música, etc.
Esta forma de alejarse del día a día es lo que produce una sensación agradable a nivel psicológico.

ES UN SEDANTE NATURAL
El ejercicio hace que se liberen endorfinas (hormonas que reducen el dolor y producen una sensación de bienestar) en nuestro organismo, por
eso nos sentimos más plácidos después de practicar actividad física.
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DISSABTE 20 DE DESEMBRE
11:00 Òmnium Cultural presenta un recital de
poesia, música i rap a la plaça de Bonet i Mui-
xí. El rap ve a càrrec de Pòker d’Asos. 

FINS AL 9 DE GENER
Tot el dia Ja s’ha obert el període d’inscripcions
als tallers que ofereixen els centres cívics del
districte. Es poden fer presencialment o mit-
jançant la web corresponent de cada centre
cívic. 

DILLUNS 5 DE GENER
Matí-TardaTaller Xerradona. Mitjançant trobades
mensuals, el primer dilluns de cada mes, es
vol generar un espai de trobada i participa-
ció a disposició de les dones del barri. /
Centre cívic la Cadena.

FINS AL 4 DE GENER
Matí-Tarda Segona edició de la mostra de pes-
sebres vivents del Poble Espanyol. Després de
la bona acollida de l’anterior edició, el recinte
de Montjuïc torna a acollir la mostra. Re-
presentacions els dies 20, 21, 27 i 28 de des-
embre i 3 i 4 de gener. / Poble Espanyol. 

FINS AL 2 DE FEBRER
Matí-Tarda Exposició del pessebre monu-
mental, a càrrec de Ramon Ruiz, a la parrò-
quia de Sant Joan de Vianney. Un pessebre
d’unes dimensions inusuals, fet amb mate-
rials reciclats i tres poblacions diferenciades:
Betlem, Jerusalem i Natzaret.

AVUI DIMECRES DIA 17
18:00 Treure’s contes del barret. Una sessió de con-
tes interactiva on apareixen un iaio al qual se
l’ha de cridar molt fort perquè entengui
allò que se li diu. A càrrec de Dídac Micaló. /
Biblioteca Francesc Candel. 

DISSABTE 3 DE GENER
17:00-20.00 En el marc de les activitats del Pau
Sense Treva de Sants, dissabte 3 de gener se
celebrarà un taller de circ a càrrec  de la Sala.
/ Auditori de les Cotxeres de Sants. 

DIUMENGE 21 DE DESEMBRE
12:00 Partit de futbol entre la UE Sants i el CE
Júpiter, corresponent a la quinzena jornada
de Primera catalana. / Camp de l’Energia. 

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

Elmer és un elefant multicolor que viu
a un poble on tots els elefants són gri-
sos. L’estimaran encara que sigui di-
ferent? Aquesta és una adaptació del
conte de David McKee. Entrada lliure.
/ Biblioteca Poble-sec. 

Activitat infantil
Elmer, l’elefant

Dv. 19 de desembre a les 18:00

Amb motiu del dia nacional de l’es-
clerosi múltiple, el doctor i cap de Neu-
rologia de l’Institut Guttmann, Al-
bert Borau, parlarà sobre aquesta
problemàtica entre els malalts d’es-
clerosi múltiple. / Carrer Leiva 39-41.

La incontinència 
a l’esclerosi

Dj. 18 de desembre a les 17:00

El Casinet d’Hostafrancs acollirà el
concert de Gospel per a la Marató de
TV3. L’entrada solidària té un preu de
5 euros. Organitzen diverses entitats
i col·lectius del barri. / Casinet d’Hos-
tafrancs. 

Concert de gospel
per a la Marató 

Ds. 20 de desembre a les 18:00

El JAC rep a casa el Cornellà, un rival
potent de la categoria. Partit corres-
ponent a la desena jornada de com-
petició de la lliga EBA de bàsquet. / Pa-
velló de l’Espanya Industrial. 

Partit de bàsquet
JAC-CB Cornellà

Dg. 11 de gener a les 18:00

agenda@comunicacio21.com

AGENDA    UINZENALQ
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